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Spoštovani, 
 
v nadaljevanju vam posredujemo odgovor na Predlog 3762-400: Uvedba različnih davčnih 
stopenj za hrano. 

PREDLOG 
 
Vladi Republike Slovenije in pristojnemu Ministrstvu za finance predlagam uvedbo različnih 
davčnih stopenj za hrano. Sedanja davčna stopnja za vso hrano za ljudi je 8,5 odstotka. 
Predlagam različne davčne stopnje za hrano, ker je hrana, ki jo uživamo pridelana na različne  
načine in tudi vsebuje različne sestavine, med katerimi so številne tudi škodljive. Davčne 
stopnje bi uvedel po stopnji škodljivosti določene hrane na zdravje ljudi. Manj škodljiva hrana bi 
imela nižjo davčno stopnjo. 

• Na ekološko pridelano hrano bi predlagal 5-odstotno davčno stopnjo. 
• Na hrano, pridelano na intenziven oziroma konvencionalen način brez dodanih zdravju 

škodljivih aditivov ali z zdravju neškodljivimi aditivi, bi predlagal 8,5-odstotno davčno 
stopnjo. 

• Na hrano, pridelano ali proizvedeno na konvencionalen način z dodanimi zdravju 
škodljivimi aditivi, bi predlagal 15-odstotno davčno stopnjo. 

• Na gensko spremenjeno hrano in na hrano, ki ima med sestavinami gensko 
spremenjene organizme, bi predlagal 20-odstotno davčno stopnjo. 

Davčni izplen bi bil precejšen. Ekološko pridelana hrana bi se po ceni močno približala ceni 
konvencionalno pridelane hrane. Tako bi bilo še več posameznikov motiviranih pridelovati tako 
hrano. Ljudje bi jedlo bolj zdravo hrano. S tem pa bi se na dolgi rok zmanjšalo tudi število oseb 
z boleznimi, ki jih prinaša uživanje nezdrave hrane. Prihranek bi tako bil tudi v zdravstveni 
blagajni. Kdor bo hotel jesti nezdravo hrano, bo moral plačati več. Predlog, o katerem je vredno 
razmisliti. 
 

ODGOVOR 
 
 
 
Ministrstvo za kmetijstvo in okolje (v nadaljevanju MKO) se je seznanilo z vašim predlogom 
podanim na portalu »predlagam.vladi.si«, glede uvedbe različnih davčnih stopenj za hrano. 
 
Predlagate nižjo davčno stopnjo za ekološko pridelano hrano in spremembo davčnih stopenj za 
hrano pridelano ali proizvedeno na konvencionalen način in na gensko spremenjeno hrano.  
 
Zakon o davku na dodano vrednost v 41. členu določa, dve stopnji davka in sicer: 
• splošna stopnja - 20 % od davčne osnove in je enaka za dobavo blaga in storitev 



 

• nižja stopnja - 8,5 % od davčne osnove za dobave blaga in storitev (v to stopnjo spada 
tudi hrana za ljudi). 
 
Zakon o davku na dodano vrednost je v pristojnosti Ministrstva za finance, MKO je lahko le 
predlagatelj oziroma pobudnik spremembe zakona. 
 
Ekološka živila spadajo med kakovostnejša živila, saj so pridelana brez uporabe lahko topnih 
mineralnih gnojil in sintetičnih pesticidov. Pridelana so po naravnih postopkih, z gojenjem rastlin 
in živali, ki so prilagojene lokalnim rastnim razmeram, brez gensko spremenjenih organizmov, 
rastnih hormonov in nepotrebnih dodatkov pri predelavi. Z vidika trajnosti je potrebno 
vzpodbujati ekološki način pridelave in uvajanje teh proizvodov vsakdan v okviru sistema 
javnega naročanja oziroma naročil in tako zagotavljati hrano, ki je pridelana na ekološki način, v 
lokalnem okolju. 
 
MKO skuša v okviru podpor vzpodbuditi čim večji obseg tovrstnega kmetovanja, ki pomembno 
prispeva k zagotavljanju javnih dobrin, predvsem k ohranjanju oziroma izboljševanju biotske 
raznovrstnosti, ohranjanju virov pitne vode, ohranjanju kulturne kmetijske krajine in k varovanju 
okolja nasploh. 
 
Za hrano pridelano ali proizvedeno na konvencionalen način in za gensko spremenjeno hrano 
moramo poudariti, da se navedb (besednih zvez) »brez dodanih zdravju škodljivih ali zdravju 
neškodljivih aditivov« in »z dodanimi zdravju škodljivimi aditivi« ne more uporabljati. Področje 
aditivov je zakonodajno urejeno na nivoju EU. Vsi aditivi, ki so na EU seznamu so pod 
zakonsko predpisanimi pogoji za uporabo v hrani varni, ter ne predstavljajo tveganja za zdravje 
ljudi. Ta pravila so za vse države članice zavezujoča in jih moramo spoštovati tudi v Sloveniji. 
 
S spoštovanjem,  
 

 
 

Ministrstvo za kmetijstvo in okolje 


